
Protokół  nr 19/23 

z posiedzenia wspólnych komisji stałych z dnia 17 maja 2023 r 

Porządek posiedzenia: 

1 .Otwarcie posiedzenia komisji i stwierdzenie quorum. 

2.Regulamin korzystania z cmentarzy położnych na terenie miasta Świdwin: 

przedstawienie stanowiska Zarządcy - Zakładu Usług Komunalnych Sp. z o. o. 
w Świdwinie 

• opinia prawna 

• dyskusja 

• wnioski i opinie 

3. Zamknięcie posiedzenia komisji. 

Ad. 1 

Przewodnicząca Rady M. Stępniak o godz. 10:26 otworzyła posiedzenie wspólne komisji 
stalych RM. Przewodnicząca sprawdziła obecność: 

• Komisja Bezpieczeństwa, Praworządności, Gospodarki Komunalnej i Ochrony 
Środowiska - 4 obecnych radnych, nieobecni 	J. Siwek, M. Makowska, 
P. Szyposzyński 

• Komisja Rozwoju Gospodarczego i Budżetu - 5 obecnych radnych, nieobecni 
M. Makowska, P. Szyposzyński 

Ad.2 

Jako pierwszy głos zabrał  p. A. Ziemba Prezes ZUK Sp. z o. o. „ który powiedział, że złożył  
wniosek w kwestii uregulowania kilku elementów w regulaminie związanych z pochówkami. 
Prezes dodał, że były skargi od mieszkańców na nierówne traktowanie. Chodzi o to, żeby 
nowy zarządca dokładnie wiedział, kto przyjeżdża, kiedy i do kiedy będzie na cmentarzu, co 
będzie na tym cmentarzu robił. 

Przewodnicząca Rady zauważyła, że Prezes sygnalizuje dwa aspekty: jeden dotyczący spraw 
porządkowych, a drugi kwestii finansowych, tj. opłat. 

Prezes ZUK powiedział, że jest już  po inwentaryzacji cmentarza i nieopłaconych jest 35 % 

grobów. Ogółem grobów jest około 12 tys. Wprowadzone zostało dodatkowo w wirtualnym 
cmentarzu - spacer po cmentarzu, z pozycji domu osoba będzie mogła wykonać  zapłatę. 
Cmentarz będzie otwarty w okresie od kwietnia do września od 7 do 22, a w okresie 
jesiennym od  do 18. 

Przewodnicząca Rady zapytała Prezesa czy regulamin był  konsultowany z prawnikiem? 
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Prezes ZUK odpowiedział, że konsultował. W regulaminie zostało kilka kwestii uściślonych 

związanych z „ruchem na cmentarzu". Są  to kwestie organizacyjne i porządkowe. 

Przewodnicząca Rady zapytała radnych, czy zapoznali się  z opinią  radcy prawnego urzędu 

i dodała, że dla niej ta opinia, jest zbyt wąska, bo kwestionowanie pewnych zapisów być  
może jest zasadne, ale powinno być  bardziej rozwinięte. 

Przewodnicząca zapytała Sekretarza, które z elementów są  najistotniejsze żeby wprowadzić  
do regulaminu? 

Sekretarz Miasta A. Rewiński odpowiedział, że zgadza się  z opinią  mecenasa, nie ma 

merytorycznych przesłanek do wprowadzenia nowego regulaminu. Nad zmianami można się  
pochylić, jeżeli one będą  zgodne z przepisami prawa. Część  propozycji Prezesa w ogóle nie 
wchodzi w rachubę, bo to jest powtórzenie przepisów ustawy, które nadzór od razu uchyli. 
Sekretarz powiedział, że to kwestia niewłaściwego stosowania przepisów prawa. 

Przewodnicząca Rady powiedziała, że chodzi jej o wypracowanie jakiegoś  konsensusu 
i poprosiła Sekretarza oraz Prezesa o to, żeby wypracowali takie rozwiązania, które 
są  istotne do wprowadzenia pod względem merytorycznym i proceduralnym. 

Przewodnicząca dodała, że radni muszą  wiedzieć  dlaczego jakieś  przepisy są  możliwe do 
wprowadzenia, ajakie nie. 

Sekretarz odpowiedział, że opłaty za korzystania z cmentarza ustała Burmistrz. Regulamin 
jest ustalany na podstawie ustawy o samorządzie gminnym. Sekretarz dodał, że część  spraw. 
które Prezes chce uregulować  może zrobić  w formie zarządzeń, aktów wewnętrznych. 
Niekoniecznie jest to materia regulaminowa. 

Przewodnicząca Rady zauważyła, że być  może, ale to trzeba konkretnie wskazać. 

Sekretarz podał  przykład: informatyzacja. To nie musi być  materia, która konkretnie jest 
uregulowana w regulaminie. 

Przewodnicząca Rady zapytała Sekretarza czy: nie musi czy nie może? 

Sekretarz odpowiedział, że uważa, że nie może być  uregulowana w regulaminie? 

Przewodnicząca Rady powtórzyła: nie może być  uregulowana w regulaminie czy może, bo 
to jest różnica? 

Przewodnicząca Rady powiedziała, że prosi żeby Sekretarz to ustalił. Konkretnie trzeba 
ustalić, czy to może być  uregulowane czy nie. 

Pan Prezes ZUK dodał, że poprawki, które wniósł  do regulaminu oparł  na regulaminach 
innych zarządców, z kraju i okolicy. 

W dalszej części radni dyskutowali nad projektem regulaminu, który otrzymali. 
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Radny E. Fryszkowski powiedział, ze chodzi jemu o sprecyzowanie niektórych rzeczy. 
Radny zapytał  o grób pojedynczy i groby piętrowe - na jedną  trumnę  ijedną  urnę  czy więcej? 
Groby piętrowe- czy na jedną  trumnę  można wstawić  urny? 

Według radnego powinna być  w regulaminie informacja szczegółowa nt. urządzania 
pogrzebu. W regulaminie brakuje adresu strony internetowej wirtualnej ścieżki po cmentarzu. 

Prezes ZUK dodał, że zarządca cmentarza, który pracował  do niedawna nie zgadzał  się  na 
dochowanie urny do grobu, przed upływem 20 lat. Natomiast radczyni ZUK powiedziała, że 
można tą  urnę  złożyć  w „nogi", stąd trzeba to uregulować. 

Radna J. Kondracka zapytała o groby urnowe. Czy jest możliwość  postawienia mini 
kolumbarium na grobie? Czy na grobie murowanym można na zewnątrz postawić  
kolumbarium? Czy wpływa to na liczbę  ograniczoną  urn i trumien? 

Prezes ZUK odpowiedział, że jeżeli chodzi o dostawianie urn, to bardziej chodzi o to, że jest 
nieuregulowana kwestia opłat za urny. Natomiast co do mini kolumbarium, dostawiania na 
płycie trzeba sprawdzić  przepisy. 

Pan A. Kot powiedział, że nigdy nie było problemów wcześniej. Kwestia problemów zaczęła 
się  ze ziiiiana zarządcy, czyli interpretowaniem przepisów, działaniem po swojemu. 

Kierownik dodał, że miał  również  wiele skarg od mieszkańców, którzy zgłaszali problem 
z interpretacją  przepisów. Regulamin jest w miarę  jasno sprecyzowany. Zapisy są  
uszczegółowione. Teraz trzeba dać  czas nowemu zarządcy. 

Radna J. Kondracka - zapytała o paragraf 8. 

Prezes ZUK odpowiedziaĘ  że chodzi o psa przewodnika. 

Radny M. Dereń  powiedział, że ma dylemat nad czym pracujemy? Radny zapytał  jak 
uporządkujemy w regulaminie to, co jest zepsute, bałagan? Radny powiedział, że nie rozumie 
o co chodzi z „obrotem wtórnym"? 

Prezes ZUK odpowiedział, że na starym cmentarzu, gdy jest ktoś  dochowany, to w ramach 
starego miejsca. 

Radna J. Kondracka zapytała czy ZUK odbiera wykonane pomniki przez kamieniarzy? 

Prezes ZUK odpowiedział, że nie urnie odpowiedzieć. 

Radna J. Kondracka powiedziała, że nie. Kto pozwolił  na starym cmentarzu na postawienie 
pomnika w poprzek i na środku drogi? Czy nie powinno być  w regulaminie, że ZUK 
powinien odbierać. Według radnej każdą  zgłoszoną  pracę  na cmentarzu ZUK powinien 
odbierać. 

Radni zauważyli, że na posiedzeniu powinien być  obecny radca prawny UM, żeby 
doprecyzował, dlaczego kwestionuje niektóre zapisy w regulaminie.  
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Radny W. Grzesiak zapytał  jak Prezesa jak sobie wyobraża kontrole wjazdów na cmentarze? 
Czy w tym roku będą  zaniknięte krany wodne dla starszych mieszkańców w okresie letnim? 

Prezes ZUK odpowiedział, że na cmentarzu pracują  dwie osoby i jeden jest w soboty, 
a potem w poniedziałek ma wolne. Chodzi o to, żeby to było bardziej przejrzyste w 
regulaminie. Jeśli chodzi o wodę, to w zależności jaki będzie pobór wody na działkach za 
cmentarzem i czy będzie woda dalej kradziona, to będziemy reagowali. 

Radna J. Kondracka powiedziała, że kilka razy już  mówiła o tym że na cmentarzu jest 
nagminnie woda kradziona, dlatego też  prosiła o dodatkową  kamerę. 

Radny W. Grzesiak zapytał  jak rozwiązać  żeby starsi mogli skorzystać  z wody 
na cmentarzu. Radny dodał, że jemu chodzi o szacunek dla starszych ludzi. Ci ludzie płacą  
za groby i należy im się  dostęp do wody. To jest zadanie ZUK-u żeby ten problem rozwiązać. 

Radny zapytał  Prezesa dlaczego nie przyjechał  na oczyszczalnię, jak chciał  z nim rozmawiać? 

Przewodnicząca Rady stwierdziła, że oczyszczalnia jest odrębnym tematem i nie wyraża 
zgody. 

Radny W. Grzesiak o godz. 11:33 opuścił  posiedzenie Komisji.  

Prezes ZUK odpowiedział, że nie zna rozkładu kranów na cmentarzu, ale są  tak ustawione, 
że wszyscy sobie wodę  wezmą. Będzie kamera, która pozwoli wychwycić  tego, kto będzie 
chciał  ukraść  wodę. Prezes dodał, że nie wie ile kranów na cmentarzu jest zaślepionych, ale to 
sprawdzi. 

Burmistrz dodał, że powinniśmy skupić  się  nad tym, żeby do mieszkańców dotarło, że to jest 
kradzież, która jest zagrożona karą. Wspólnie powinniśmy się  zastanowić  nad tym jak do tych 
mieszkańców dotrzeć. 

Radna J. Kondracka zgłosiła temat handlu na cmentarzu przed 1 listopada. Handel nie 
powinien odbywać  się  na parkingu przed cmentarzem i na terenach przyległych do parkingu. 
Jest też  kwestia uregulowania handlu na nowym cmentarzu. 

Radna zwróciła też  uwagę  na temat wyznaczania parcel. 

Ad.3 

Przewodnicząca Rady o godz. 11: 48 ogłosiła posiedzenie za zakończone. 

Protokołowała: 

Marzena Tyszczuk 

Przewqdjcząca Rady 
Vfy" 

Mofzk Stępniak 
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